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Egyesületünk az idei évben háromfõs
delegációval képviseltette magát az
Osztrák Erdészeti Egyesület 2022. évi
vándorgyûlésén, amely  június 9–10-
én zajlott Taggenbrunnban, nem
messze Klagenfurttól, Karintia tarto-
mányban. 

Az osztrák vándorgyûlés hasonló fel-
építésû, mint az egyesületünk által
szervezett hazai megfelelõje. Vagyis
elsõ nap közgyûlést tartanak, vala-
mint kiosztják az egyesületi kitünte-
téseket, majd ezt követõen – ebben
tõlünk eltérõen – egy kis hideg büfé-
ebéd után néhány plenáris elõadást
hallgathattak meg az érdeklõdõk.
Már csak a témájuk miatt is érdemes
felsorolni õket:

• Informationen zum Wald im Spiegel
der Gesellschaft (Erdeink a társa-
dalom nézõpontjából)

• Biodiversität im Wald – Span-
nungsfeld zwischen Nutzung und
Außer Nutzung Stellung  (Biodi-
verzitás az erdõben – Eltérés a
gazdasági és kivett erdõk között)

• Aktive Waldbewirtschaftung –
unsere Antwort auf die Klimakri-
se (Aktív erdõgazdálkodással a klí-
makrízis ellen)

• Lebensraumsicherung durch
Schutzwaldbewirtschaftung (Élet-
térbiztosítás [emberi] véderdõgaz-
dálkodással)

• Holz für Bioökonomie – Wunsch
und Wirklichkeit (Fa a biogaz-
dálkodásért – vágy és valóság)

• Umsetzung aktueller und künfti-
ger Herausforderungen in der
Praxis (Jelenlegi és jövõbeli kihí-
vások a gyakorlatban)

Az elõadások szakmai irányultságát
tekintve nagyon hasonló kérdések fog-
lalkoztatják a szakembereket úgy Ausz-
triában, mint nálunk. Nyilván a klíma-
változás és annak hatásai körül
forognak a legfõbb kérdések. 

Téma a fenntarthatóság jegyében a
biodiverzitás, annak értelmezése, fenn-
tartásának gyakorlati praktikái (holtfa,
elegyítés, mozaikosság stb.). Folyama-
tos probléma a klímaváltozás, a luc-
pusztulás és a fafajpolitika. 

Állandóan napirenden vannak az er-
dõsültségi, birtokpolitikai viszonyok
adatai és azok változásai. Elõbbiek fé-

nyében fontos kérdés a fajösszetétel
alakulása. 

Amit érdemes tudni a fentiek értel-
mezéséhez, hogy Ausztriában az erdõk
mindössze kb. 15%-a van állami tulaj-
donban, ami a nagy erdõsültségi arány
miatt (48%) így sem kevés, de a többi
terület valamilyen magán- vagy egyhá-
zi tulajdont jelent. 

Ezek tükrében teljesen máshogy ér-
telmezik a hozamszabályozási, termé-
szetvédelmi kérdéseket is. A természet-
védelemnek sokkal kisebb mozgástér
jut az erdõgazdálkodás során, vagy ha
igen, akkor azt megfinanszírozza. 

Ami viszont náluk sokkal jelentõ-
sebb kérdés, az a véderdõk szerepe és
jelentõsége. Domborzati viszonyaik

miatt mind a téli hó, mind a hirtelen
lezúduló zivatarok okozta sárlavinák
óriási veszélyt jelentenek a települé-
sekre. Ezek elkerülése miatt a véder-
dõk szerepe és fenntarthatósága egyre
fontosabb. 

Sajnos a globalizációs problémák az
osztrákoknál is megjelentek: egyre ke-
vesebben vannak már,  akik az erdõ-
ben dolgoznak. 

Az elõadásokat követõen vacsora
mellett tudták a résztvevõk az elhang-
zottakat megbeszélni. Egyesületünket
külön köszöntötték a fogadáson, és
örömüket és megtiszteltetésüket fejez-
ték ki afelõl, hogy meglátogattuk a
vándorgyûlésüket. 

A szíves vendéglátás után másnap,
a zárónapon – a hazai vándorgyûlése-
ink szakmai programjaihoz hasonlóan –
egy terepi nap várt ránk. Delegációnk
a Mit Baumartenvielfalt dem Klimaw-
andel entgegen (Változatos fafajössze-
tétellel a klímaváltozás ellen) címû pro-
gramon vett részt, melyet Gurk
Egyházmegye magánerdészeténél tar-
tottak meg. 

A program során számos érdekes
gazdálkodói gyakorlattal talákoztunk.
Ezek közül az elsõ a „Pro silva” foltok
voltak. Ennek során érdekes volt, hogy
a klímaváltozás jegyében a lucfenyõ-
vel szemben a jegenyefenyõ térfogla-
lását kívánják növelni, ugyanakkor ez
nem megy már náluk sem kerítés nél-
kül. 

Ami szintén emlékezetes különbség
volt, hogy a bükk, mint fafaj, még szinte
gyomfának számít (elõfordul, hogy az
újulatfoltokban visszamaradt idõs, mére-
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tes példányokat a kambiumot körbevág-
va pusztítják el), mint nálunk a gyertyán
vagy a hárs, és kiápolják a jegenyefenyõ,
de még a luccal szemben is ott, ahol je-
lentõsebb térfoglalást nyerne. 

Emellett volt fenyõgyanta-gyûjtési
bemutató, ahol vörösfenyõn mutatták
be, hogyan lehet gyantát kinyerni és
méltatták az anyag kiválóságát és piaci
értékét. A gyantát használják a hajó-
építésben is valamint a belõle készített
kenõcs Ausztriában népszerû házi pa-
tikaszer különbözõ bõrsérülésekre, fer-
tõzésekre, gyulladásokra, sõt, nem
csak humán egészségügyben, hanem
az állatgyógyászatban a lovaknál is elõ-
szeretettel alkalmazzák. 

Szintén nagyon érdekes volt egy ki-
vett erdõ, amely urnatemetõ funkciót
tölt be olyan módon, hogy az egyes
fák „alá-mellé” lehet a hamvakat egy
lebomló „biournában” elhelyezni.  Egy,
az erdõben külön elhelyezett táblán
szerepeltek az elhunyak nevei, életük
dátumaival feltüntetve.

További helyszínként a St. Georgen
am Längsee község melletti Wolschart
Magánerdõbirtokra látogattunk. A 272
hektáros terület vezetõ erdésze a klí-
maváltozás erdõgazdálkodásra gyako-
rolt hatását mutatta be. 

Egy gondosan összeállított brosúrá-
ban adatsorokat közölt a növekvõ hõ-
mérsékletekrõl, szélsõséges csapadé-
keloszlásról, fokozódó rovar-, vihar- és
hókárosításokról. 

Tevékenységüknek mára már része
a tudományos intézményekkel való na-
pi kapcsolattartás, szenzorhálózatok ki-
építése és az adatok hidrológiai model-
lel történõ feldolgozása, az ezekre
épülõ elõrejelzések, becslések, fafajvá-
lasztás. 

Náluk is a fenyõk visszaszorulása a
lombos fajok térnyeréséhez vezet, igaz,
erre vonatkozó gazdaságossági számí-
tásaik megerõsítik azon hazai aggályo-
kat, hogy  ezeknek az erdõknek a
fenntarthatósága egyre kevésbé lesz
rentábilis. 

Nem kerülték meg a vad okozta ká-
rok problematikáját sem, jóllehet az
akár 115 ha-os kiterjedésû vadászterü-
leteken is intenzív vadgazdálkodást
folytatnak. Az egyre növekvõ lelövési
számok ellenére (esetükben 12 db
csülkösvad/100 ha/év az alig 5 évvel
ezelõtti 6 db/100 ha/év-hez képest), a
vadkizárásos kísérletek egyértelmû si-
kerei, továbbra is komoly konfliktus-
potenciált teremtenek az erdõ tulajdo-
nosa és a vadgazdálkodási joggal
rendelkezõ vadászok között. 

A vad jelenlétének nyomon követé-
sére drónos megfigyeléseket végeznek,
hõkamerás képek kiértékelésével. 

A hagyományos erdõgazdálkodási
paraméterek mellett egyre jobban kez-
denek odafigyelni az ökológiai egyen-
súlyokra, így például a mikorrhiza
gombák, hangyák, holtfa jelenlétére, a
gyomirtó vegyszerek mellõzésére. 

A szakmai program egy nálunk alig-
alig látható erdõmûvelési ínyencséggel
zárult: egy égeres állományban Z-fák
(Zukunfts-Bäume) – kvázi javafák, tör-
zsének  8–10 m magasságig ágtisztára
történõ felnyesését láthattuk, elemek-
bõl összerakható létrarendszer segítsé-
gével. 

A terepi program végén rövid láto-
gatást tehettünk egy helyi családi sör-
gyárba, aminek végén programveze-
tõnk egyben zárta is a rendezvényt. Itt

is volt közvetlen kapcsolat az erdõgaz-
dálkodással: a magántulajdonban lévõ
üzemhez tartozó mintegy 550 ha erdõ-
területen található mintegy 23 forrásra
alapozva, számos több százezer literes
gyûjtõtartály elhelyezésével biztosítot-
ták az üzem kiváló minõségû vízzel való
ellátását. Példaértékû a sörgyár ener-
giallátása is: 60%-ban saját vízerõmû-
vel, 40%-ban napelemekkel teremtet-
ték meg a fosszilis energiahordozóktól
való függetlenségüket!

Az elõadás anyagai és a terepi progra-
mok leírásai elérhetõek az Osztrák Egye-
sület honlapján a http://www.forstve-
rein.at/de/menu72/subart ikel25/
hivatkozáson keresztül.

Sajnos a Covid-vírus nagyon formá-
lissá tette eddig egyesületünk nemzet-
közi kapcsolatépítési lehetõségeit,
ezért igazán szerencsésnek tartjuk,
hogy részt vehettünk ezen a rendezvé-
nyen és személyes formában képvisel-
hettük Egyesületünket a szomszédos
egyesületnél. 

A felénk nyilvánított vendégszeretet-
bõl arra következtettünk, hogy õk is
tiszta szívbõl örültek látogatásunknak.
Reméljük, hogy kapcsolatélénkítõ
szándékaink a jövõre nézve is hasznos-
nak bizonyultak és hozzájárulhattunk
egyesületünk és hivatásunk elismertsé-
gének további építéséhez. 

Dr. Folcz Ádám titkár, 
OEE Soproni Helyi Csoport 

Iványi Ákos gazdasági igazgató,
KAEG Zrt.

Dr. Heil Bálint dékán, SOE EMK
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